
فرهاد فخرالدینی در نشســت خبری جدیدتریــن پروژه خود 
»منظومه سیمرغ )قاف(«، درباره جزئیات این اثر و دلایل دوری اش 

از صحنه طی سال های زیاد توضیح داد.
در ابتدای این نشســت، حبیب صبور )تهیه کننده کنسرت( در 
سخنانی گفت: پروژه ســنگین بود و ۶ تا 7 ماه درگیرش بودیم تا 
امروز که به اینجا رســیدیم. این پروژه دو سال پیش توسط استاد 
فخرالدینی نگاشته شــد و ۶ ماه پیش تصمیم گرفتیم آن را روی 
صحنه ببریم. مسیر باتوجه به اتفاقاتی که در کشور رخ داد پر از حادثه 
و فراز و نشیب بود و خوشحالم که امروز به اینجا رسیدیم. از استاد 
ممنونم که به من اعتماد کردند و پروژه را به من سپردند. نوازندگان 
ارکستر از اعضای ارکستر ســمفونیک ملی و تعدادی از نوازندگان 

پیشکسوت تشکیل شده اند.
در ادامه این نشست،  فرهاد فخرالدینی درباره محدودیت هایی که 
اشعار »منطق الطیر« به لحاظ آهنگسازی برای او ایجاد کرده است، 
گفت: اشعار این منظومه بر وزن فاعلاتن هستند که مسئله عجیبی 
نیست. قاعدتاً کلمات محدودیتی برای آهنگساز خواهند داشت ولی 
به هر حال تمهیداتی برای رهایی از این محدودیت ها وجود خواهد 
داشت. این پروژه یک کار اپرایی است و نیاز دارد با خواننده ای کار 
شود که با موسیقی بین المللی آشنایی دارد، بتواند نت را خوب بخواند 
و فقط به حافظه خود متکی نباشد. همچنین در موومان های مختلف 
لازم است خواننده آشنایی کامل با نت و سابقه نوازندگی داشته باشد 
که بتواند از پس کار بر آید.  او ادامــه داد: در این پروژه دو خواننده 
داریم. یکی از آنها مهدی محمدی در نقش خواننده تنور است که 
نقش »هدهد« را برعهده دارد و دیگری علی تفرشی در نقش راوی 
اســت که داســتان را تعریف می کند. این دو خواننده در بعضی از 

بخش ها با گروه کر همراه می شوند.
این هنرمند درباره نحوه ســازبندی پروژه »قــاف« نیز گفت: 
سازبندی بر اساس ارکستر سمفونیک اســت که کادر مشخصی 
است. سازهای کامل بادی چوبی و بادی برنجی، آلات ضربی در حد 
نیاز و زهی ها که پنج گروه هستند را کامل دارد. گروه کر هم کامل 

است که در چهار گروه سوپرانو، آلتو، تنور و باس در کنار دو خواننده 
همراهی می کنند.

این آهنگســاز در ادامه درباره این که چرا نزدیک به 10 سال از 
صحنه اجرا دور بوده است، توضیح داد: مسائل مختلفی وجود دارد، 
اگر وقتی که کاری را انجام مــی دادم از انجام آن راضی بودم، ادامه 
می دادم، ولی گاهی می دیدم کارم آن طوری که می خواهم، نتیجه 
نمی دهد و مسیرم را عوض می کردم. مواقعی که احساس می کردم 
نمی توانم موفق واقع شوم، کار دیگری می کردم. عمر من سر کلاس 
درس، با ارکستر، در استودیو و حین آهنگسازی صرف شده است 
و هر بار راه جدیدی بــرای خود باز می کنم. ایــن مدت که نبودم 
کتاب های متعددی نوشتم و همیشه خواسته ام که افراد از اطلاعات و 
تجربیات من استفاده کنند. نیت من همیشه خیر بوده و می خواستم 

خیری به اهالی موسیقی برسانم.
او همچنین درباره روندی که طی سال ها برای رسیدن به ساخت 
چنین اثری پیموده است گفت: ساز من از ابتدا ویلن بوده و استادان 
خوبی هم داشتم ولی همیشه درصدد آن بودم که ببینم چه کارهایی 
می توان انجام داد که متفاوت باشد. روزی در رادیو بودم، آن زمان 
روال این بود که تصنیفی ساخته می شد آن را اجرا می کردیم و گاهی 
تصنیف چهار تا پنج دقیقــه ای را در چند مرحله ضبط می کردیم. 
همیشه با خودم فکر می کردم این روال درست نیست و باید کارهای 
جدید بیشتری در جریان باشــد. روزی آقای ابتهاج پرسید که آیا 
می توان وقتی خواننده می خواند عوض اینکه یک ساز جواب آن را 

دهد ارکستر جواب دهد؟ در پاسخش گفتم می شود.
فخرالدینی ادامه داد: این طرح در جلســه ای مطرح شد و همه 
گفتند نه، ولی من گفتم این کار را می کنم و اولین کاری که کردم 
در چهارگاه بود که یک چهار مضراب برای ویلن نوشتم و وقتی آماده 
شد، قسمت آوازش را هم نوشتم و انصافا آقای شجریان خیلی خوب 
آوازش را در شور خواندند. رفته رفته کارهای بیشتری در این سبک 
ساختم ولی بعدا دیدم که دامنه کار وسیع تر از این حرف ها است. 
زمانی که این آثار را بشنوید، موسیقی ایرانی را می شنوید و هویت 

موسیقی ایرانی حفظ می شود، هر چند که ارکستر کار را اجرا می کند 
ولی لحن موسیقی ایرانی حفظ می شــود.  او درباره علت انتخاب 
علی تفرشی گفت: آقای تفرشی در دانشگاه شاگرد من بودند؛ البته 
خواننده های دیگری هم بودند ولی ایشان را انتخاب کردیم. امیدوارم 
نتیجه کار او خوب در بیاید و مشخص شود انتخاب ما درست بوده 
است. من با خواننده های زیادی قبل و بعد از انقلاب کار کرده و آنها 
را معرفی و مشــهور کردم. الان هم امیدوارم این قدم من خیر بوده 
باشد. جمع کردن این تیم کار دشواری بود و در انتظار این هستیم 

که بتوانیم اجرای خوبی را از خودمان به یادگار بگذاریم.
فخرالدینی درباره وضعیت کنونی موسیقی در ایران هم گفت: 
موسیقی همیشــه در هر جای دنیا باید مورد حمایت باشد و بدون 
حمایت دولت نمی تواند به کار خود ادامه دهد. اینکه از ارکستر ملی 
کناره گیری کردم به علت نارضایتی من بود؛ چرا که دیدم کار آنطور 
که می خواهم پیش نمی رود و مدام باید با همه در جدال باشیم. از 
تصمیم خود ناراضی هم نیستم و توانســتم در این مدت این کار را 
بنویسم، هرچند که نتوانستم بالای سر ارکستر باشم. دولتی ها نباید 
با موسیقیدان ها در بیفتند و باید احترام آنها را حفظ کنند. موسیقی 
در این سال ها نتوانســته به مقام علمی خود برسد؛ در صورتی که 
موسیقی یک علم است و مسئولینی که با آن مخالف هستند باید این 

امر را بدانند و نباید با آن در بیفتند.
آرش امینی هم که در این پروژه به عنوان رهبر ارکستر در کنار 
فخرالدینی بوده است، طی سخنانی گفت: این پروژه از دو سال پیش 
بر اساس منظومه »منطق الطیر« عطار و داستان سیمرغ نگاشته 
شد که البته اشعار توســط جناب شفیعی کدکنی تصحیح شدند. 
این اثر در پنج موومان برای ارکستر سمفونیک کامل، گروه کر و دو 
خواننده ساخته شده است. کنسرتوی ویلن هم توسط امین غفاری 
در ابتدای برنامه اجرا می شود که البته این کنسرتو توسط استاد به 
آقای غفاری تقدیم شده است. این اثر خیلی زیرکانه بین موسیقی 
ایرانی و با روایتی جهانی حرکت می کند و هر لحظه با هر ارکستری 

در دنیا قابلیت روایت دارد./ایسنا
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 فرهاد فخرالدینی موسیقدان پیشکسوت:

 در این سال ها موسیقی نتوانسته به مقام علمی خود برسد


